

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹՅՈՒՆ

ՀՈՎԱԾՆԵՐ

Հանդիսության Ա. Մ.—Սովետական ժողովրդի պատմական հաղթանակը	3
Բարսեղյան Կ. Հ.—Հայ ժողովուրդը Հայրենական մեծ պատերազմի տարիներին Ներսիսյան Մ. Գ.—Արևմտահայության ցեղասպանությունը 1915 թվականին (Մեծ եղեռնի 70-ամյակի առթիվ)	12 21
Հասարակության Ա. Ս.—Վանի 1915 թվականի հերոսամարտը	33
Արարիկյան Բ. Ն.—Հելլենիստական մշակույթի առաջացման և զարգացման օրինա- չափությունների առթիվ	47
Ստեփանյան Մ. Կ.—Եվրոպացի հեղինակները հայերի և Հայաստանի մասին (XIII— XIV դդ.) . Աղբյուրագիտական ակնարկ	56
Սահակյան Ա. Ա.—Նախահայերի և նախաքրիստոնեական հնագույն կրոնական պատկերա- ցումները պատմահամեմատական լեզվաբանության տվյալների լույսի ներքո (ոոսերեն)	73

ՀՈՎԱԾՆԵՐ ԵՎ ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

Ստեփանյան Ա. Կ.—Ճարտարապետ Նիկողայոս Բունիաթյան	85
Սարգսյան Գ. Ա.—Մելքոն Կյուրճյան	93
Մայրուրյան Վ. Ա.—Հայերը և լեռնական առևտուրը XVII դարում	103
Հաբաբյան Ս. Մ.—Վաղ միջնադարյան Հայաստանի ճարտարապետները	118
Ջաբրյան Հ. Հ.—Փոքր Սաֆայի էթնիկական պրոցեսների հարցի շուրջը	126
Սարաիբոսյան Հ. Հ.—Այսպս—Թավրիզ առևտրական մայրուղու Բազալան—նոյ հատվածը (XIII—XIV դդ.)	130
Հեղինակների Ս. Գ.—Նազաղ Հովնաթանի տաղերի շարահարությունը բարդ նա- խադասությունները	138
Վարդանյան Ս. Ն.—«Գագիկ-Հեթումյան բժշկարանը» և նրա խմբագրական տար- բերանները	145
Յուզբաշյան Ա. Հ.—Սահմանափակ եղանակի ներքին ժամանակը V դարի հայ մա- տենագրության մեջ	161
Ներսիսյան Կ. Մ.—«Սասունցի Դավիթ» էպոսի անդլերեն թարգմանությունները (ոոսերեն)	174
Լևոնտյան Վ. Հ.—Գունավոր քարե նյութերի նշանակությունը IV—XIX դդ. հայ ճարտարապետության մեջ (ոոսերեն)	181
Հակոբյան Ա. Հ.—Հայկական միջնադարյան ութնյակի համակարգի մեղեդիական կա- ռուցվածքները և խաղային նոտագրությունը (ոոսերեն)	187

ԲՍԱՍՎԱԿԱՆ

Լաչատյան Մ. Մ.—Տիգրանակերտի տեղադրությունը ըստ քարակազմի Կապու- րիուսի «Հոռմեական աշխարհաբարտեղի»	199
Վարդանյան Յու. Հ.—«Պատմություն բաղաբին Յանույ» բանաբաղության հեղինակի և ժամանակի հարցի շուրջ	212

ՀՐԱՊԱՐԱԿՈՒՄՆԵՐ

Հապել Կասյանը Կիլիկիայի հայության դրության մասին (1920 թ.) (հրապարակումը՝ Ա. Ա. Ավետիսյանի)	226
Լեռնի նամակը Յու. Ա. Վանեցույցին հայ գրականության վրա ուսումնական ազդեցության մասին (հրապարակումը՝ Ի. Մ. Չինարյանի (Մոսկվա), ոոսերեն)	234

Գ Լ Ա Ն Ո Ս ՈՒ Յ ՈՒ Ն

Գյուլինյան Մ. Լ.—Դարեգին Հովսեփյան, Նյութեր և ուսումնասիրություններ Հայ արվեստի պատմության, Գ. Ա. աշխատ. Մ. Ղազարյանի	237
Քոստինյան Գ. Բ.—Ա. Ե. Երզնյան, Արևելայի և արևմտայի գրական լեզուները Մարգարյան Զ. Կ., Չորանյան Պ. Ա.—Պ. Մ. Մուրադյան, Վրաստանի Հայերեն արձանագրությունները (Քարթլի և Կախեթի) (սույն է)	243

ԳԻՏԱԿԱՆ ԻՆՖՈՐՄԱՑԻԱ

Հայրապետյան Զ.—Ինաստանի Հայկական բնակավայրերի պատմության հարցերը „Kwartalnik historyczny“ պարբերականում (սույն է)	246
--	-----

Լ Ե Ս ՈՒ

Հայկական ՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի տարեկան ընդհանուր ժողովը	249
Կասպյան Կ. Է.—Մանուկ Արեգյանի ծննդյան 120-ամյակի առթիվ	250

СО Д Е Р Ж А Н И Е

СТАТЬИ

Акопян А. М.—Историческая победа советского народа	3
Барсегян Х. А.—Армянский народ в годы Великой Отечественной войны	12
Нерсисян М. Г.—Геноцид западных армян в 1915 году (к 70-летию великой трагедии)	21
Амбарян А. С.—Героическое сопротивление Вана в 1915 году	33
Аракелян Б. П.—О закономерностях возникновения и развития эллинистической культуры	47
Зулалян М. К.—Европейские авторы об армянах и Армении (XIII—XVI вв.). Источниковедческий обзор	56
Сараджева Л. А.—Древнейшие религиозные представления праармян и праславян в свете данных сравнительно-исторического языкознания (на русском языке)	73

СТАТЬИ И СООБЩЕНИЯ

Долуханян Л. К.—Архитектор Николай Бунняты	85
Саркисян Гр. А.—Мелкон Кюрджян	93
Байбуртян В. А.—Армяне и левантинская торговля в XVII веке	103
Асратян М. М.—Зодиак раннесредневековой Армении	118
Чакрян А. А.—К вопросу об этнических процессах в Малой Азии	126
Мартиросян А. У.—Участок Багаван—Хой торговой магистрали Айдз— Тавриз (XIII—XIV века)	130
Оганесян Н. Г.—Бессюзные сложные предложения в песнях Нагаша Ов- натана	138
Варданян С. А.—«Лечебник Гагика—Хетума» и его редакции	145
Юзбашян А. Л.—Настоящее время изъяснительного наклонения в армян- ской литературе V века	161
Нерсисян Х. М.—Переводы эпоса «Давид Сасунский» на английский язык (на русском языке)	174
Хачатурян В. А.—Значение цветных каменных материалов в архитектуре Армении IV—XIX вв. (на русском языке)	181
Акопян Л. О.—Мелодические структуры средневекового армянского вось- мигласия и хазовое (невменное) письмо (на русском языке)	187

ДИСКУССИИ

Хачатрян М. М.—Местоположение Тигранакерта по «Римской карте ми- ра» картографа Кастория	199
Варданян Ю. А.—К вопросу об авторе и времени компилятивной «Исто- рии города Ани»	212

ПУБЛИКАЦИИ

- Запел Есаян о положении армян в Киликии (1920 г.) (публикация А. А. Аветисян) 226
 Письмо Лео к Ю. А. Веселовскому о русском влиянии в армянской литературе (публикация П. М. Чинарьяна (Москва), на русском языке) 234

РЕЦЕНЗИИ

- Гюльназарян М. Х.—Гарегин Овсепян. Материалы и исследования по истории армянского искусства, т. I. Под ред. М. Казарян 237
 Тосунян Г. Б.—А. Е. Саркисян. Восточноармянские и западноармянские литературные языки 239
 Маргарян А. Г., Чобанян П. А.—П. М. Мурадян. Армянская эпиграфика Грузии (Картли и Кахети) (на русском языке) 243

НАУЧНАЯ ИНФОРМАЦИЯ

- Аирапетян Дж.—Вопросы истории армянских поселений Польши в журнале «Kwartalnik historyczny» (на русском языке) 246

ХРОНИКА

- Годичное общее собрание Академии наук Армянской ССР 249
 Гаспарян Г. Э.—К 120-летию со дня рождения Манука Абеяна 250

CONTENTS

ARTICLES

- Hakopian A. M.—The Historic Victory of the Soviet People 3
 Barseghian Kh. H.—The Armenian People in the Years of the Great Patriotic War 12
 Nersissian M. G.—The 1915 Genocide of Western Armenians (on the 70th anniversary of the wholesale massacre) 21
 Hambarian A. S.—The 1915 Heroic Resistance of Van 33
 Arakelian B. N.—On the Regularities in the Rise and Growth of Hellenistic Culture 47
 Zouhalian M. G.—European Authors on the Armenians and Armenia (13th—16th cc.) A Survey of Source Study 56
 Sarajeva L. A.—The Remotest Religious Concepts of Pre-Armenians and Pre-Slavs in the Light of Historical-Comparative Linguistic Data (in Russian) 73

ARTICLES AND REPORTS

- Dolookhanian L. K.—Architect Nikoghayos Buniatian 85
 Sarkissian Gr. A.—Melkon Kyurjian 93
 Baybourtian V. A.—The Armenians and 17th Century Levantine Trade 103
 Hasratian M. M.—The Architects of Early Medieval Armenia 118
 Chakrian H. H.—On the Problem of Ethnic Processes in Asia Minor 126
 Martirossian H. H.—The Bagavan—Khoy Section of the Ayaz—Tabriz Trade Route (13th—14th cc.) 130

Hovhannissian N. G. — Asyndetical Compound Sentences in the Songs of Naghash Hovnatan	138
Vardanian S. A. — The „Gaguik—Hetoumian Book of Home Cures“ and Its Editorial Variants	145
Yuzbashian A. L. — The Present Indefinite of the Indicative Mood in 5th Century Armenian Writings	161
Nersissian Kh. M. — The English Translations of the Epic „David of Sassoun“ (in Russian)	174
Khachatrian V. H. — The Importance of Colourful Stone Materials in the Armenian Architecture of the 4th—19th Centuries (in Russian)	181
Hakopian L. H. — The Melody Structures of the Medieval Armenian Eight-Voiced System and Neumatic Notation (in Russian)	187

DISCUSSIONS

Khachatrian M. M. — The Location of Tigranakert According to Cartographer Castor's „Roman Map of the World“	199
Vardanian Yu. H. — On the Problem of the Author and Time of the Compilation „A History of the City of Ani“	212

PUBLICATIONS

Zabel Yessayan on the Condition of the Armenians in Cilicia (1920) (publication of A. A. Avetissian)	226
Leo's Letter to Yu. A. Veselovsky Concerning the Russian Influence on Armenian Literature (publication of I. M. Chinarian (Moscow), in Russian)	234

BOOK REVIEWS

Gulnazarian M. Kh. — Garegin Hovsepian. Data and Studies on the History of Armenian Art, vol. I, ed. by M. Ghazarian	237
Tossounian G. B. — A. E. Sarkissian. Eastern and Western Literary Armenian	239
Margarian H. G., Chobanian P. A. — P. M. Mouradian. Armenian Epigraphs of Georgia (Kartli and Kakheti) (in Russian)	243

SCIENCE NEWS

Hayrapetian J. — Problems Illuminated in the Journal „Kwartalnik historyczny“ Concerning the Armenian Settlements of Poland (in Russian)	246
--	-----

NEWS

The Annual General Assembly of the Armenian Academy of Sciences	249
Gasparian G. E. — On the 120th Birth Anniversary of Manook Abeghian	250